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Ramon Barnils, mestre de 
periodistes 

per QUIRZE GRIFELL 

Fi/l del president del Club Esportiu Sant Cugat, nebot de /'a lea Ide, 

amie de Gabriel Ferrater, periodista d 'ofici amb deu anys 

de professor a l'Autónoma. Ho va deixar perque s 'avorria . 

Es defineix partidari de la /libertat en majúseules. 

En Quim Monzó acaba d'arribar de 
Madrid o n ha passat qua tre dies per 
presentar la traducció espanyola de L'illa 
de Maians. Diu que allo és com a quí fa 
quinze anys i que a l bar més modern , 
que es diu Elígeme. canten allo de "por
qué no engraso los ejes. m e llaman 
abandonao ... ·' En J ordi Vendrell , la veu 
de l Mímin esfon;, diu que no té te mps 
d 'anar a ca l barber i lIue ix una a me rica
na de q uadres i una corba ta blanca . 
L.:home d e les no tícies , I'home de el 
Temps, en Barnils, e l trobem davant per 
davant de la Xulita . la prod uctora del 
programa. preparant la llic;ó de juleio pel 
dia següent. Passem rev ista a I'esta! de 
la qüestió sense massa ordre ni concer!. 
Ta l com raja . 

- Com encem per la Uni versita t 
Autónoma. Com és que després de deu 
anys vas decidir plegar? 
~'Doncs per una degeneració tant de 

I'alumnat com de l professorat . M'avor
ria, la veritat , i a ixo ja és decisiu . S i pots 
fer fe ines divertides, perque n'has de fer 
d'avorrides? I m 'arrovia pe rque la Uni 
versitat e sta deixada de la ma de Dé u. 
No intere ssa al poder que la Universi
ta t fun cio ni. L1avors e l pressupost es re 
dueix i és un 1I0c de tre ball en que no 
hi ha res , t'has de portar e l bo lígraf. per 
e nte ndre'ns . Pensa que a la fac ultat de 

pe riodisme no hi ha hagut mai cap pu 
blicació, si no sortia de is mateixos alum 
nes , pagant -s'ho ells Bé, a més, molts 
estudiants que estan a ll a pe r atur, és a 
dir que gent que no treba lla se'n va la 
Universitat perque així de ixa pe r cinc 
anys la condició d 'aturat. 1 e l professo
rat igualment. A la Unive rsitat molts pro
fessors se' n fan e l vici classic: agafar e l 
carrec uni ve rsitari com un carrera fun 
cionarial i aleshores , mentre al comen 
c;ament la majoria de professors de pe
ri odisme e ren periodistes, en e ls últims 
anys e t trobaves professors de redacció 
que mai no havien redactat una no tícia . 
Tot plegat aixo va fer que m'avorrís i que 
em semblés inútil." 

- Tu has dit que la feina de periodis
ta és primer practica i després teórica . 

~' EI que dic és que e l periodisme és 
un ofici o L1avors e ls oficis, és ciar que 
necessiten una teorica pero després. És 
a dir, fu ster, paleta , pinto r, e lectricista , 
to t aixo són o fi cis i pe r mi e l period ista 
esta en a questa categoria . No esta en 
la categoria de I'arquitecte ni de I'e ngi 
nye r. Em refereixo al tipus de feina . 1 e l 
que passa a la Un iversi tat és que es po 
sa el periodisme fora del seu 1I0c. No es
tic contra e l pe riodisme a la Universita t 
sempre i quan es tingui e n compte que 
e l pe rio di sme és un ofi ci. La Un ive rsi-

L'EROL/20 

tat ha de donar una teoria que comple
menta la practica pero no al revés." 

- Elllibre del co/./ectiu Carlota Tolo 
sa sobre Salvador Puig Antich va ser un 
fruit de la teva feina a l'Autónoma ? 

~'Va ser una iniciativa propia , dins 
de la Universitat pero al marge de I'ac
tivi tat oficial de la Universitat. Uns es
tudiants , que els havia tingut cinc cur
sos seguits. 1 a cinque jo estava tip d'ells 
i e lls de mi. Aleshores el que vaig fer va 
ser dir-Ios en comptes de passar el curs 
i ja esta , podem dedicar-nos afer aquest 
lIibre, si voleu . L.:havia pensat fe r jo i els 
vaig dir si volien que el fessim conjun 
tame nt . Finalment el van fer ells ." 

- Un deIs teus projectes és la possi
biJitat de muntar una agencia de notí
cies en catala . Com esta la cosa? 

- "Aixo depen de les institucions per
que les agencies de notícies són oficials . 
Aleshores, pel que sé, les institucions , 
evidentment la Generalitat, s'han mun 
tat una televisió que és TV3, una radio, 
Catalunya Radio, un digue m-ne diari 
que és e l diari AVUI. L.:altra institució 
s'ha muntat el seu que és el Diari de 
Barcelona i e n canvi I'age ncia de notí
cies no la munte n . Dones ells s'ho pe r
den , perque des del meu punt de vista , 
dins del terreny deis mitjans de comu 
nicació, el més important és el que 
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Ramon Barnils. periodista. professor despanyol. traductor i m embre de la Mercan til 
Radiofónica . 

menys es veu , és I'agencia de notícies. 
El que passa és que així com la televi
sió és evident, la radio és evident , 
I'agencia de notícies no és evident. Aixo 
demostra que les institucions es mouen 
més per evidencies que per fonaments ." 

- Amb /'aparició del Diari de Barce
lona i els canvis de /'AVUI, s'hi ha gua 
nyat una mica? 

~'Home, sÍ. De zero a u és simple
ment presencia . De u a dos és pluralis
me Ja . 
~'Com veus larribada de TV3 al País 

ValenciiP 
-És un fet revolucionari. És realment 

revolucionari . Pensa que des de fa qua
tre segles, dues parts de la nostra nació 
estaven separades i ens havíem arribat 
a creure, tant els uns com els altres, que 
érem coses diferents. Bé, en tres setma
nes o quatre de TV3 al País Valencia 
s'ha comen<;at a reprendre un lIa<; que 
feia quatre segles que era perdut. Si em 
permets, un merit de la Mercantil Ra
diofonica , és haver aconseguit que aquí 
la gent entengui el valencia , amb el Fe
rran Torrent. Els dos o tres primers dies 
ningú no I'entenia , tenim queixes "que 
no sentén" i al cap de vuit dies els ma
teixos que es queixaven el trobaven fan
tastic i avui la gent ja ni s'hi fixa si parla 
amb accent diferent. Aixo és el que fa 
TV3 al País Valencia." 

"TV3 ja arriba al País Valencia pero 
el País Valencia encara no arriba a TV3. 
Aixo és una opció política i d 'astúcia. 
Lastúcia que han tingut els valencians 
per introduir TV3 alla és la que haurien 
de tenir els d'aquí." 
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- És veritat que Joan Fuster havia dit 
que tu eres /'únic valencia del nord? 

-" Sí, pero, primer, jo no sóc valen
cia, aixo és evident. I Fuster, amb el gust 
per les paradoxes i per les mentides que 
són més veritat que les veritats, quan es 
va obrir el Temps a Valencia , ja que és 
una empresa valenciana i una idea va
lenciana, els de Valencia li van pregun
tar al Fuster: "i del Principat, qui aga
fem ?" i el Fuster va donar aquesta res
posta , diu: "agafeu el Barnils que és 
/'únic valencia que hi ha per al/a dalt." 
Pero ara , com que tothom es fa passar 
per valencia del nord , lIavors jo dic que 
ni parlar-ne , que jo sóc de Sant Cugat. 

- Quin paper creus que té la prem
sa comarcal a Catalunya ? 

-" Penso que les comarques són vi
ves i les comarques tenen de tot , des de 
discoteques fins a mercat, passant per 
radio municipal o comarcal i premsa" 

"La premsa comarcal hauria de ser 
un primer estadi per fabricar periodis
tes. És a dir, nen que triomfa a la prem
sa comarcal hauria de passar a la prem
sa regional i d 'aquí a la premsa nacio
nal. En part, aquesta funció ja la fa pe
ro I'hauria de fer més." 

- És un fenomen exclusiu de Cata
lunya aquest d 'una important premsa 
comarca/? 

~'Sí, pel que jo sé, que jo sé poc 
d'aixo, eh?, sí que és bastant típic de Ca
talunya . Els pa'¡'sos d 'Europa no estan 
dividits per comarques, tenen premsa 
regional. A Londres, per exemples, hi 
ha una premsa fortíssima de barris. Hi 
ha diaris , a Londres, que no els conei-
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xen d'un barri a I'altre . Diaris que tiren 
cent mil i cent cinquanta mil exemplars. 
A Fran<;a té molta for<;a la premsa re 
gional, també. Aixo demostra que, a 
Catalunya, les comarques són vives i 
que I'organització territorial a base de 
comarques no és cap bestiesa ni cap in
vent, al revés." 

- Quins han estat per tu els millors 
periodistes catalans? 

--"Deis moderns n'hi ha pocs. S'hau
ria de buscar gent d 'abans de la guerra. 
Foix , per exemple, feia un periodisme 
molt bo a La Publicitat, el diari més ben 
fet que hem tingut. Molt, molt, molt ben 
fet l" 

Els millors periodistes , en cata la , de 
després de la guerra els ha fabricat el 
Temps, més que no pas I'AVUI i el Dia 
ri de Barcelona . A la TV3 , el programa 
30 minuts, com a periodisme em sem
bla molt bo i els informatius també són 
molt bons." 

-Tinc entes que als teus alumnes de 
periodisme els feies I/egir Josep Pla. 

~'Sí, perque fe ia de periodista i Pla 
escrivia. La dicotomia , que jo crec que 
és falsa , entre literatura i periodisme el 
Pla demostra que no té perque ser una 
dicotomia . Es pot fer periodisme escri
vint com un escriptor. 1 un escriptor pot 
escriure periodisme. Pla per mi és la ma
xima demostració que aixo és cert." 

- Amb en Gabriel Ferrater, quina re
lació havÍeu tingut? 

~'EI vaig coneixer per un company 
que el coneixia i em va dir: "tinc un I/i
bre molt bo d 'un amic meu " i jo, típica 
historia d'estudiant universitari , me'l vaig 
comprar, em va agradar molt i aquí 
s'acaba. Al cap de dos o tres anys , per 
casualitat, el Ferrater va venir a viure a 
Sant Cugat i com que jo vivia a Sant 
Cugat , doncs mira , ens vam coneixer. 
1 com que havia lIegit els seus lIibres , Ii 
va estranyar molt que algú conegués els 
seus lIibres. Lamistat va durar mentre jo 
vaig viure a Sant Cugat , fins I'any 1969 
que me'n vaig venir a viure a Barcelo
na . Fins lIavors en veiem sovint." 

- Tens projectat de fer una biografia 
den Gabriel Ferrater? 
~'Escriure una biografia és una cosa 

molt seriosa, de la manera que la vull 
fer jo, i ara necessito diguem anys. Anys 
vol dir temps, temps vol dir diners. Com 
que jo no sóc ric, em guanyo la vida tre
ballant, aleshores el que estic fent és in
tentar trobar feines molt ben pagades 
que m'ocupin poc temps i amb els di
ners que em paguin de més amb aques
tes feines , comprar temps per a mi." 



- Par/em ara de les traduccions que 
fas de tant en tant? 

~'Aixo és el que se'n diu la meva po
ma per la set. Aixo de les traduccions 
em permet treballar quan en un 1I0c no 
em respecten el mínim d'autonomia que 
ha de tenir un periodista , treballi on tre
balli. Jo penso que un periodista és 
igual que un xofer, és a dir que hi ha 
un amo, pero el periodista ha de tenir 
més autonomia que un xofer. Aixo em 
sembla imprescindible per poder fer la 
feina . Quan no em respecten aquesta 
autonomia, en comptes de baixar-me 
els pantalons fins baix, fins als genolls 
te'ls hi baixes sempre perque no ets 
l'amo, fins al turmells ja em sembla ex-

r--
cessiu, puc permetre'm el luxe de ,º 
dedicar-me a traduir fins que em surti 
una altra feina que a més del salari em 
doni aquesta certa autonomia . Si puc 
tradueixo de I'angles i per a nens i jo
ves . Paguen igual si tradueixes un Joy-
ce o un juvenil. Per tant , pel mateix 
preu, feina més facil." 

-De quina manera et definiries, 
políticament? 
~'No tinc cap ideologia. Tinc una 

idea que és la lIibertat. Aixo en majús
cules. [ com que les coses en majúscu
les no existeixen , el que faig és accep
tar tota mena d'invitacions i propugnar, 
sobretot acceptar, la meva feina és pe
riodisme i/o similars, qualsevol invita
ció que se'm faci sempre i quan aixo sig
nifiqui lIibertat, qualsevol organització 
democratica . Pels que hem viscut la dic
tadura , qualsevol cosa que sigui demo
cratica ja hi estic a favor. Ciar que amb 
alguns t'hi apuntes més que amb d 'al
tres pero tenint en compte la lIibertat." 

- Darrerament has sortit a TV3 va
ries vegades. Una concretament, defen 
sant la intimitat de les persones norma/s 
davant les intromissions deIs periodis
tes. Concretament aixó era al programa 
del Puyal, Voste Jutja. 
~'Sí, alla defensava que les persones 

públiques que utilitzen la seva intimitat 
en benefici propi no tenen dret a 
queixar-se si els periodistes utilitzen la 
intimitat d'elles en benefici propi ." 

- Una altra aparició a TV3 va ser en 
un debat Barcelona-Madrid. Quina és 
la principal diferencia entre una i l'altra? 

~'Ah, que Barcelona és una ciutat i 
Madrid no. Entenent la ciutat en el sentit 
europeu : un nudi de població important 
durant segles i segles. Doncs mira, aixo 
és Barcelona, evidentment. [ Madrid , 
evidentment no ho éso Madrid ha de 
passar molt segles per ser una ciutat, 
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una ciutat important. Les ciutats impor
tants són: Florencia, Roma, Napols, 
Múnic, Stuttgart, lió, Barcelona, Valen
cia, Cordova, Cadis. Madrid no'" 

"La comparació entre Madrid i Bar
celona és barrejar peres amb pomes. 
Entenc molt bé que Madrid intenti que 
la comparin amb París pero el que em 
sembla molt malament és que els de 
Barcelona caiguin en aquesta trampa. 
És com dir: "escolti, quan sigui pare, 
menjara ous." D'aquí a uns segles ja en 
parlarem ." 

Posició de modeJ per una sessió. 

- Durant l'etapa de El lloro, el moro, 
el mico i el senyor de Puerto Rico van 
tenir un gran exit les anotícies. És un in 
vent teu aixó ? 

~'Bé, suposo que ho ha fet molta 
més gent aixo de donar les notícies al 
revés . No crec massa en els invents, és 
un acudit i se'm va acudir l'anotícia . Si 
per cas l'exit és treure l'acudit en el mo
ment oportú. Jo crec que s'ha de co
piar. Des del temps deis grecs, per po
sar un temps, ja esta tot inventat. El que 
falta és descobrir les coses en el moment 
oportú ." 

-Sovint, a la radio i als teus articles, 
fas sorlir-hi mossen Bailarín , el capella 
de Queralt. Que hi ha entre vosaltres 
dos? 

'~EI Bailarín jo em pensava que era 
una persona decent . Jo li tenia un res

L'EROL/20 

pecte fins que va escriure un artide a 
I'AVU/, abusant de la seva posició en 
aquell diari, que em va semblar una bai
xesa . No m'ho esperava aixo. Tot va ve
nir per una portada que vam fer en el 
suplement humorístic de l'AVU/, 
I'AH/R, on es veia la Mare de Déu de 
Montserrat amb el Pujol i el Prenafeta 
a la falda. [ resulta que aixo al President 
Pujolli havia fet gracia . El respecte que 
li he perdut al Bailarín és perque ha de
mostrat ser més pujolista que el mateix 
Pujol i aixo sempre m'ha semblat exces
siu , vaja. Una persona que és més pa
pista que el papa, més marxista que 
Marx o més pUjolista que el PUjol, doncs 
no' m'interessa ." 

- Bones I/engües, gent que et co
neix, diuen que ets un bon pare pels 
teus fil/s. Com ho veus tu? 

~' EI merit com a pare, si és que n'hi 
ha cap, és aquest, que no sóc amic deis 
meus fills. Sóc més, sóc el pare. Amic 
ho sóc de la Judit -la productora. EIs 
amics te'ls trobes . [ deis que trobes te'n 
tries uns quants . En canvi els fills no te'ls 
tries. La qual cosa no vol dir que no hi 
puguis ten ir, a vegades, una relació tan 
íntima com tenen els amics pero, evi
dentment, aixo no és I'essencia de la pa
ternitat ni de la filiació." 

- M'han dit també que havies fet de 
model de jerseis. 

~'Sí, fa deu anys, durant una sessió. 
Ho vaig fer pels calés. Era en una re
vista de dones on hi feia crítica litera
ria. Recomanava lIibres a les senyores. 
Em van donar mil peles i. el dinar." 

- Mil peles de fa deu anys! 

Podríem haver parlat també del pro
jecte d'una revista d'humor en catala de 
la qualli han ofert la direcció, de la pre
paració d'una Guia literaria i artística 
deis Pai'sos Catalans, de la passada 
campanya de les municipals , de la cen
sura .. . Per cert , que en el programa de 
Catalunya Radio, de tres a cinc de la tar
da , El MÍnim esfon;, només han tingut 
censura una vegada. Se'ls va prohibir 
parlar deis Jocs Olímpics. Sobre les clas
ses d'espanyol per catalans, els de la ca
sa no n'han dit mai res en contra , cap 
problema. 

Pel que sembla, al nostre home tam
bé li agrada sortir de nit o L.:altre dia, al 
Bikini, el Monzó buscava desesperada
ment el Barnils. Devien ser tes quatre 
de la matinada , si fa o no fa . 

Quirze Grifell 
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